

### منشورات جامعة وادي النيل مجلة النيل للآداب والعلوم الانسانية

(ISSN: 1858 – 7054) المجلد الخامس، العندالثاني، 2025م https://nilevalley.edu.sd



# الجمعيات السياسية السودانية ودورها في الحركة الوطنية (1911-1924م)

محمد أحمد محمد طه

كلية التربية -جامعة دنقلا

المؤلف: Mohamed1993agad@gmail.com

تاريخ الاستلام: 30/8/2024 تاريخ القبول: 20/9/2024

#### المستخلص

تناولت الدراسة الجمعيات السياسية ودورها في الحركة الوطنية الذي ساهم في بناء الحس الوطني حيث تبلورت وتجلت في تلك الفترة الحركة الوطنية نتاجاً لظهور بوادر نهضة أدبية واعية شقت طريقها إلى المجتمع السوداني واعتلى أصحابها منابر الصحافة والأندية والمجتمعات التي أعلنوا فيها من أرائهم القيمة وأنتجوا فيها آثار فنية جديرة بالذكر والإعجاب. تهدف الدراسة إلى معرفة دور الجمعيات السياسية في الحراك الوطني حيث كانت هذه الجمعيات سرية وتهدف إلى نشر الوعى القومي بالإضافة إلى دعوتها إلى وحدة وادي النيل وكذلك كانت رمزاً للوعى وتبلور مفهومي القومية والوطنية، كما أن أحداث ثورة 1924م قد مثلت انعطافا مهما في مسار حركة النضال الوطني في السودان ولكن بالرغم من أنها لم تأت بأن ينال السودان الاستقلال إلا أنها هزت القبضة الاستعمارية هزاً عنيفاً وكانت بداية طريق الحرية في السودان. المنهج المتبع في هذا البحث هو المنهج التاريخي والوصفي التحليلي معتمداً على جمع المعلومات والحقائق من مصادرها الأصلية ثم نقدها ومقارنتها وتحليلها وتوظيفها في مسار البحث. خُلصت الدراسة إلى نتائج كان أهمها: أن التفكير في أندية الخريجين منذ العام 1918م وأن هذه الأندية لعبت دوراً بارزاً في الحركة الوطنية، تأثر المثقفون السودانيون بالحركة الوطنية في مصر مما نتج عن قيام جمعيات سرية، تعتبر جمعية الاتحاد السوداني منذ ميلادها تنظيماً سياسياً يعتمد على طريقة العمل السري وكانت تدعو إلى التعاون مع مصر بل والوحدة معها وهو توجه كانت الإدارة البريطانية تقف ضده، كانت جمعية اللواء الأبيض تطوراً طبيعياً لجمعية الاتحاد السوداني، قاد إليه تطور أساليب النضال الوطني وفقاً لمتطلبات المرطة وما تقتضيه من اتساع رقعتها التنظيمية لتستقطب المؤسسة الأكثر حداثة في المجتمع آنذاك، فشلت ثورة 1924م في إخراج الانجليز وفي توحيد وادي النيل إلا أنها كانت ذات فائدة عظمي لتاريخ النضال السوداني فيما بعد. ا**لكلمات المفتاحية**: الحركة الوطنية السودانية ،نادي الخريجين، جمعية الاتحاد السوداني، جمعية اللواء الأبيض، ثورة 1924م السودانية.

## **Political Associations and their Role in the National Movement (1911-1924)**Mohammed Ahmed M. Taha

Faculty of Education, University of Dongola

Corresponding Author: Mohamed1993agad@gmail.com

#### **Abstract**

The study dealt with the political associations and their role in the national movement, which contributed to building national sentiment, as the national movement crystallized and manifested itself during that period as a result of the emergence of signs of a conscious literary renaissance that made its way into Sudanese society, and its owners ascended the podiums of the press, clubs, and societies in which they declared their valuable opinions and produced worthy artistic works. With mention and admiration. The study aims to know the role of political associations in the national movement, as these associations were secret and aimed to spread national awareness in addition to their call for the unity of the Nile Valley. They were also a symbol of awareness and crystallization of the concepts of nationalism and patriotism. The events of the 1924 revolution represented an important turning point in the path of the national struggle movement. In Sudan, although it did not bring about Sudan gaining independence, it shook the colonial grip violently and was the beginning of the path to freedom in Sudan. The method followed in this research is the historical and descriptive analytical method, relying on collecting information and facts from their original sources, then criticizing, comparing, analyzing, and employing them in the course of the research. The study is concluded with results, the most important of which were: thinking about graduate clubs since the year 1918 AD and that these clubs played a prominent role in the national movement. Sudanese intellectuals were influenced by the national movement in Egypt, which resulted in the establishment of secret societies. Since its birth, the Sudanese Union Society has been considered a political organization based on the method Secret work and called for cooperation with Egypt and even unity with it, an approach that the British administration was against. The White Brigade Association was a natural development for the Sudanese Union Association, which led to the development of methods of national struggle in accordance with the requirements of the stage and what required the expansion of its organizational area to attract the most modern institution in society at that time. This revolution of 1924 failed to expel the British and unify the Nile Valley, but it was of great benefit to the history of the Sudanese struggle later.

**Keywords**: Sudanese National Movement, Graduates club, Sudanese Union Society, White Banner society, 1924 Sudanese Revolution.